

[Texte]

Mr. Waddell: Can you tell me about the situation with gays and lesbians in the RCMP? What is the government policy right now?

Mr. Beatty: It was stated by the Minister of Justice in the House.

Mr. Waddell: Could you summarize it for me, as you understand it?

Mr. Beatty: My understanding is that homosexuality per se would not be a bar to entering the RCMP.

Mr. Waddell: I see the deputy minister briefing . . . I do not mind hearing from him, too, if you want.

Mr. Beatty: If you want to put the question to Mr. Gibson as well, you are welcome to.

Mr. Waddell: Yes. Maybe Mr. Gibson could give us the present position.

Mr. Fred Gibson (Deputy Solicitor General): Mr. Chairman, just stated a little more broadly than the Solicitor General indicated, the position of the government is that homosexuality, sexual preference, is not a legitimate ground for discrimination.

• 1615

Mr. Waddell: So if a gay person applied to get into the RCMP, met all the other requirements and openly stated that, he could get into the RCMP.

Mr. Beatty: If there was no relevance to the job he was being asked to do in his sexual orientation, that is right.

Mr. Waddell: If there is no relevance to the job he is doing . . . ?

Mr. Beatty: Yes. For example, whether a person was a homosexual or a heterosexual, if his activities made him subject to blackmail and if he was going to be in a position of trust, this could perhaps deny him a security clearance.

Mr. Waddell: But that is no change in policy at all.

Mr. Beatty: It is a change in policy.

Mr. Waddell: How? That was the problem before. That is why the RCMP appeared before this committee and said they did not want to change the policy. They set it down: blackmail, going to foreign countries, etc.

Mr. Beatty: No, Mr. Chairman. What Mr. Waddell said explicitly in his question, as I recall, was: In a case where an individual is a homosexual and admits it publicly, would this be a bar to entry? Now, in that case an individual would not be blackmailable.

Mr. Waddell: So it is no bar to entry.

Mr. Beatty: Unless, for some reason, it is directly relevant to the job an individual is being asked to do.

[Traduction]

M. Waddell: Qu'arrive-t-il des gais et des lesbiennes au sein de la GRC? Quelle est la politique du gouvernement à cet égard?

M. Beatty: Le ministre de la Justice en a parlé en Chambre.

M. Waddell: Pourriez-vous nous la résumer, telle que vous la comprenez?

M. Beatty: De ce que j'en ai déduit, l'homosexualité comme telle ne devrait empêcher personne de devenir membre de la GRC.

M. Waddell: Je vois que le sous-ministre vous fournit des renseignements . . . Je n'ai pas d'objection à ce qu'il réponde aussi, si vous le voulez.

M. Beatty: Si vous voulez poser la question à M. Gibson, n'hésitez pas.

M. Waddell: D'accord. M. Gibson pourrait-il nous faire part de la politique actuelle?

M. Fred Gibson (solliciteur général adjoint): Monsieur le président, de façon plus générale, la position du gouvernement est que l'homosexualité ou l'orientation sexuelle ne constitue pas un motif justifiable de discrimination.

M. Waddell: Donc, un homosexuel qui demande à entrer dans la GRC sera accepté s'il répond à toutes les exigences et s'il déclare ouvertement son orientation sexuelle.

M. Beatty: Oui, pourvu que son orientation sexuelle n'ait pas d'incidence sur le travail qu'on exigera de lui.

M. Waddell: Pourvu que son orientation sexuelle n'ait pas d'incidence sur son travail . . . ?

M. Beatty: Oui. Par exemple, qu'une personne soit homosexuelle ou hétérosexuelle, si ses activités ou son poste en font un candidat éventuel pour le chantage, cela pourrait être un obstacle à l'obtention d'une cote de sécurité.

M. Waddell: La politique n'a donc pas changé.

M. Beatty: Si, elle a changé.

M. Waddell: Comment? C'est le même problème qu'auparavant. C'est la raison qu'a invoquée la GRC pour demander que la politique ne soit pas changée. La GRC a invoqué le chantage, les postes à l'étranger, etc.

M. Beatty: Non, monsieur le président. Si je me souviens bien de la question de M. Waddell, il a demandé explicitement: un individu qui se dit ouvertement homosexuel peut-il être accepté dans la GRC? Dans un tel cas, cet individu ne pourrait pas être victime de chantage.

M. Waddell: Son orientation sexuelle n'est donc pas un obstacle.

M. Beatty: À moins que, pour une raison ou une autre, son orientation sexuelle ait une incidence directe sur son travail.